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Zápis z jednání Rady PK a Výboru Asociace 

ze dne 10.5. 2024 od 900 hod na Výstavišti České Budějovice a.s. 
Husova tř. 523, 370 05 České Budějovice 

 

Přítomni: Šebelka Štěpán, Borovka Daniel, Nejdl Martin, Kofroň Jan, Šašek Vladimír ml., 
Radovan Sochor  

1. Sledování nových alel (mutací) u plemene Angus metodou SNP 
Pan Vladimír Šašek sdělil přítomným, že počet alel (mutací), které jsou dlouhodobě 
sledovány u plemene aberdeen angus, je nedostatečný. Rád by, aby sledování mutací 
probíhalo stejně důkladně, jako je to u ostatních plemen skotu a AA ve světě. 
 
Mutace ke sledování: 
AM - Arthrogryposis Multiplex 
CA - Contractural Arachnodactyly 
DD - Developmental Duplication 
M1 - nt821 mutation for Double Muscling 
NH - Neuropathic Hydrocephalus 
D2 - PRKG2 Gene Mutation for Dwarfism 
DM - Double Muscling 
DW - Dwarfism 
RD - Red Gene 
WT - Wild Type Color Gene 
HG - Horn Gene 
HI - Heterochromia Irides 
OH - Oculocutaneous Hypopigmentation 
OS - Osteopetrosis 
SN – Syndactyly 
 
Rada se jednomyslně usnesla o tom, aby se rozšířil okruh sledovaných mutací při analýze 
SNP u plemene AA a aby členové rady zahájili jednání s aparátem svazu a ČMSCH. 
 
2. Zhodnocení 3. ročníku Svodu plemenných býků – návrhy změn do dalšího ročníku 
Aby se obchod se zásadně posunul, je potřeba pozvat příště více potenciálních kupců na 
plemenné býky, kteří by byli přítomni a následně dražili a je potřeba toto řešit dříve.  



Program Svodu včetně výběru a následného lineárního hodnocení je pro přítomné 
zájemce velmi zdlouhavý. Možnou alternativou je vytvořit v předvadišti vždy skupinu o 
cca 5 býcích, kde by se vždy podrobně popsal ten nejlepší býk – více efektivní. 
Pokud by byla v předvadišti početnější skupina býků najednou, lze také kupcům popsat 
různé býky typově odlišné – výhody, nevýhody. 
Následná pauza před dražbou by byla delší a kupci tedy získají více času na to, aby si 
promysleli, kterého býka chtějí dražit nebo si případně vybrat jiného plemeníka, pokud 
by byla dražba neúspěšná.  
Pan Radovan Sochor navrhnul, aby se místo „Svodu“ říkalo „Aukce“, jelikož je to pro 
většinu veřejnosti jednoznačnější a nebylo by potřeba vysvětlovat princip „Svodu“. 
 

3. Debata o změnách v metodice odchovu plemenných býků 
Možnou alternativou je udělat bonitaci a výběr na konci testu, při posledním vážení.  
Dalším návrhem je posunout přihláškou do odchovu na pozdější období, např. po zvážení 
roční hmotnosti. 
Pokud by se hodnotil býk na konci odchovu, nebylo by potřeba jej vodit a rovnou by se 
pustil na volno do coralu, kde je býk ve svém přirozeném prostředí a je klidnější. 
Martin Nejdl -  pokud odstraním vodění, odstraním svou odbornost – je potřeba ještě 
toto domyslet.  
Vladimír Šašek – býci se budou vodit nadále, protože je to pro mnoho kupců důležité 
kritérium při koupi. Věří, že se naopak úroveň předvádění zvýšší. 
Štěpán Šebelka – po bonitaci by měl hned vyjít katalog s body a následoval by např. 
prezenční den u jednotlivého chovatele (tour po krajích, jako tomu bylo v minulosti). 

Pokud by byla bonitace na konci testu: 
+ bonitace je objektivnější – býky nestresujeme voděním 
+ rychlejší dodání všech plemenných býků na jarní trh, nikdo by nebyl znevýhodněn  
+ katalogy s body brzy k dispozici  
+ není potřeba platit poplatek hned při přihlašování býka do odchovu, ale k platbě by 
došlo až na konci po přihlášení konkrétních býků k zákl. výběru– vše udělat na konci 
testu 
+  odchovny – býk bude také již obodovaný, pouze dojde k odprezentování zvířat 
 

4. Debata o změnách v řádu plemenné knihy 
Je potřeba zjednodušit šlechtitelskou část AA. 
Možnost přejít na západní model, kdy dojde k zapsání zvířat do PK po narození (jméno, 
ampule z ucha)… 
Mezinárodní způsob značení zvířat – farma, jméno písmene po matce, písmeno jako kód 
roku… 
Řád PK je věcí všech chovatelů AA, pokud má kdokoli názory či zajímavé podněty, další 
Rada se může udělat otevřená a vše by se mohlo navzájem promyslet a projednat.  

 
5. Organizace návštěvy Brada Crooka (BREEDPLAN) v červnu 2024 

- příjezd v úterý 11. června 
- 12. červen - tour po chovech JZ  
- 13. červen - Hradištko - komentář o předání genomických dat 
- 14. červen - přednáškový den v Rantířově - genetika 
- 15. červen - odjezd do Maďarska 



 
6. Řád Klubu AA 

- poslání podnětů ke změně řádu na Členské schůzi ČSCHMS v září 2024 
- zveřejnit řád PK na MZe 

 
7. World Angus fórum v Austrálii r. 2025 – účast chovatelů, juniorů 

 
- záštita mládeže ministrovi 

 
8. Plán činnosti na další období 

Příprava JČ BeefShow - rozhodčí – poslat všem vystavujícím email - nominace, vyhodnocení 
návrhů  
Požadavky na Výbor a svaz: příspěvek na Svod a Czech food 25.000 Kč 

- Změna ceníku – spravedlivější rozdělování příspěvků na klub dle konečné ceny v 
sazebníku 

 

 

 

 

Zapsal: Šebelková Jana                                                                                  Ověřil: Vladimír Šašek ml. 
                                                                    

 


